

جلسة إحاطة بشأن الشباب، والسلام، والأمن

سلسلة التمكين

28 تشرين الثاني/نوفمبر 2022

مشروع المذكرة التوضيحية

السياق والأساس المنطقي

كان قرار مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة رقم [2250 \(2015\)](#) حول الشباب والسلام والأمن الذي تم اعتماده بالإجماع في كانون الأول/ديسمبر 2015 أول من اعترف بالدور الأساسي الذي يؤديه في تعزيز وصون السلم والأمن. أكدت الجمعية العامة للأمم المتحدة من جديد المساهمة المهمة والإيجابية التي يمكن أن يقدمها الشباب في الحفاظ على السلم والأمن من خلال دعمها بالإجماع لقرارها الذي يصدر كل سنتين بشأن الشباب ونزع السلاح وعدم انتشاره، الذي تم اعتماده في 12 كانون الأول/ديسمبر 2019 و6 كانون الأول/ديسمبر 2021.

وبناء على هذه القرارات، يعمل الاتحاد البرلماني الدولي مع البرلمانيين الشباب للمساعدة في تحفيز عملهم لمنع التطرف العنيف والمساهمة في المصالحة وبناء السلم. وينظم الاتحاد البرلماني الدولي اجتماعات إقليمية لإدخال منظور برلماني في الجهود الدولية الأوسع نطاقاً الرامية إلى تعزيز السياسات المتعلقة بالشباب والسلام والأمن من خلال مشاركة البرلمانيين الشباب في اجتماعات الأمم المتحدة وفي البحوث. وفي العام 2020، أصدر الاتحاد البرلماني الدولي والعديد من الشركاء [تأمين مستقبلنا المشترك](#)، وهو كتيب يركز على العمل البرلماني لتنفيذ جدول أعمال نزع السلاح [تأمين مستقبلنا المشترك](#)، الذي أصدره الأمين العام للأمم المتحدة في العام 2018. وتشكل مجموعة الإجراءات البرلمانية هذه مورداً رئيسياً للبرلمانيين الشباب الذين يسعون إلى إلقاء نظرة عامة موجزة على المسائل الرئيسية المتصلة بنزع السلاح.

ويشكل جدول أعمال الشباب والسلم والأمن جزءاً من العمل الشامل للاتحاد البرلماني الدولي بشأن بناء السلم والأمن، الذي يشمل أيضاً منع نشوب النزاعات ونزع السلاح ومكافحة الإرهاب. وإدراكاً من الاتحاد البرلماني الدولي للدور الأساسي للبرلمانيين في صون السلم والأمن الدوليين، فإنه يركز تركيزاً قوياً على النهج الإنساني والأمني المشترك. والغرض منه هو توجيه العمل البرلماني المتعلق بالسلم والأمن، وهو أحد الأهداف الرئيسية للسياسات في الاستراتيجية للفترة 2022-2026 الجديدة للاتحاد البرلماني الدولي. وتولي الاستراتيجية اهتماماً خاصاً لدور النساء والشباب بوصفهم أطرافاً فاعلة رئيسية في حل النزاعات وبناء السلم ومنع العنف.

وبالاعتماد على عمل الاتحاد البرلماني الدولي وشركائه بشأن الشباب والسلم والأمن، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي جلسة إحاطة رابعة عبر الإنترنت لسلسلة التمكين للبرلمانيين الشباب التابعة له من أجل تقييم أدوار وفرص البرلمانيين الشباب في تعزيز الشباب والسلم والأمن، ولمناقشة الحلول من منظور صنع السياسات.

الأهداف

- تتمثل أهداف جلسة الإحاطة عبر الإنترنت بشأن الشباب والسلم والأمن في ما يلي:
- زيادة وعي البرلمانيين الشباب بخطة الشباب والسلم والأمن وقرار مجلس الأمن رقم 2250 (2015).
 - إطلاع البرلمانيين الشباب على عمل الاتحاد البرلماني الدولي في مجال السلم والأمن، بما في ذلك النهج الإنساني والأمني المشترك، ونزع السلاح وعدم الانتشار.
 - تقييم أوجه التقدم المحرز والتحديات المواجهة في ما يتعلق بالشباب والسلم والأمن على الصعيدين الدولي والإقليمي، وتحديد التشريعات والحلول الممكنة المتصلة بالسياسات.
 - توفير منبر لتبادل الممارسات والسياسات الجيدة بين البرلمانيين الشباب.

المنهجية

ستنظم الدورة الرابعة عبر الإنترنت لسلسلة تمكين البرلمانيين الشباب في شكل إحاطة يقدمها خبراء عن الشباب والسلم والأمن. وسيعقب ذلك نقاش بين البرلمانيين الشباب يهدف إلى تبادل الممارسات الجيدة بشأن السياسات والتشريعات المتعلقة بالشباب والسلم والأمن.

وستتاح الترجمة الفورية باللغات الإنجليزية والفرنسية والعربية والإسبانية.



التاريخ والمكان الافتراضي والوقت:

ستعقد جلسة الإحاطة عبر الإنترنت على منصة زووم Zoom، في 28 تشرين الثاني/نوفمبر 2022، من الساعة 13:00 إلى 15:00 بتوقيت وسط أوروبا (بتوقيت جنيف).

رابط التسجيل:

<https://us06web.zoom.us/j/81106363957?pwd=YTJzMTVrRWx2TlJ4S0JYb1J3NTFoUT0>





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

Briefing on youth, peace and security

The Empowerment Series

28 November 2022

Draft concept note

Context and rationale

The United Nations Security Council resolution [2250 \(2015\)](#) on Youth, Peace, and Security unanimously adopted in December 2015 was the first to recognize the essential role young people play in promoting and maintaining peace and security. The United Nations General Assembly reaffirmed the important and positive contribution that young people can make in sustaining peace and security through its unanimous support of its biennial resolution on Youth, disarmament and non-proliferation, adopted on 12 December 2019 and 6 December 2021.

Building on these resolutions the IPU works with young parliamentarians to help galvanize their action to prevent violent extremism and contribute to reconciliation and peacebuilding. The IPU organizes regional meetings to bring a parliamentary perspective to broader international efforts to enhance policies for youth, peace and security through the participation of young MPs at United Nations meetings and in research. In 2020, the IPU and several partners released [Assuring our Common Future](#), a handbook that focuses on parliamentary action to implement the agenda for disarmament [Securing our Common Future](#), released by the United Nations Secretary-General in 2018. This repository of parliamentary actions is a key resource for young MPs seeking a concise overview of the main issues relating to disarmament.

The youth, peace and security agenda is part of the IPU's overall work on peacebuilding and security, which also includes conflict prevention, disarmament and counter-terrorism. Recognizing the vital role of parliamentarians in maintaining international peace and security, the IPU places a strong focus on the human and common security approach. It is meant to guide parliamentary action related to peace and security which is one of the key policy goals in the new [IPU 2022-2026 Strategy](#). The strategy accords particular attention to the role of women and youth as key players in conflict resolution, peace-building and prevention of violence.

Leaning on the work of the IPU and its partners on youth, peace and security, the IPU is organizing the fourth online briefing of its Empowerment Series for young parliamentarians to assess the roles and opportunities that young MPs have in promoting youth, peace and security, and to discuss solutions from a policy-making perspective.

Objectives

The aims of the online briefing on youth, peace and security are to:

- Increase awareness about the youth, peace and security agenda and UNSCR 2250 (2015) among young parliamentarians.
- Inform young MPs about the IPU's work on peace and security, including the human and common security approach, disarmament and non-proliferation.
- Take stock of advances made and challenges faced in terms of youth, peace and security at the international and regional level, and identify possible legislation and policy-related solutions.
- Offer a platform to share good practices and policies among young parliamentarians.

Methodology

The fourth online session of the Empowerment Series for young parliamentarians will be organized in the form of a briefing by experts on youth, peace and security. It will be followed by a discussion among young MPs aimed at sharing good practices on policies and legislation on youth, peace and security.

Simultaneous interpretation will be available in English, French, Arabic and Spanish.

Date, virtual venue and time:

The online briefing will take place on Zoom, on 28 November 2022, from 13:00 to 15:00 CET (Geneva time).

Registration link: <https://us06web.zoom.us/j/81106363957?pwd=YTJzMTVrRWx2TIJ4S0JYb1J3NTFoUT09>